
Ældrerådet Frederikssund

ÆRF-R-10-09-22 22. september 2010

Referat for ordinært møde i Ældrerådet 
Mandag d. 20-09-2010 kl. 9:15 -  13:30 
Frederikssund rådhus lokale F2-AF105

Deltager:

Afbud:

Referent:

Pkt. 1.

Pkt. 2.

Lise-Lotte Due, Hanne Vedersø, Erik Nielsen, Inge Konig, Ruth Rasmussen, Ole Tinghøj, 
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Dagsorden og godkendelse af referat fra 16-08-2010.
Godkendt uden bemærkning

Orientering fra kommunen.
v/ Sten Skovaaard-Pedersen. afdelingsleder for Visitationen kl. 9:15 -  10:00 
Sten omdelte organisationsdiagram for Visitationen og opgørelse over hjemmepleje/praktisk hjælp 
(se bilag 1+2). Visitationen har en central opgave på ældreområdet, de har ansvaret for at visitere 
til en bred vifte af ydelser og lave aftaler med leverandører af hjælpen.

I kommunen er der pt. to forskellige ordninger i forhold til genbrugshjælpemidler. I øst forsynes 
borgerne med hjælpemidler fra eget depot, i vest leverer Zealand Care hjælpemidler. Aftalen med 
Zealand Care er opsagt pr. 31.7.2011 og der arbejdes på at finde en ny fremtidig løsning. 
Midlertidige hjælpemidler er en sygehusopgave og de leveres af Falck hjælpemidler i Allerød.

Personlige hjælpemidler såsom høreapparater, diabetes hjælpemidler, inkontinens mm. varetages af 
to administrative medarbejder. Hjælpemidler bevilges uden hensyntagen til indkomst. Der er 
mulighed for, at få nyt høreapparat hvert fjerde år.

Udlån af hjælpemidler, forbrugsgoder, boligændringer, biler og nødkald varetages af ni terapeuter. 
Der er sket en opstramning på bevilling af biler, dette er en landsdækkende tendens. I 
Frederikssund kommune er der ca. 30 ansøgninger om året og ca. halvdelen får afslag. En del af 
disse sager ender som klagesager i Det Sociale Nævn.
På scooterområdet ses samme tendens. En ændret praksis på baggrund af Ankestyrelsesafgørelse 
indebærer, at en del køretøjer bevilliges som forbrugsgoder, hvor borgeren selv betaler halvdelen.

Nødopkald går i dag til brandstationen, som fordeler kaldene -  oftest til hjemmesygeplejen.

Visitationsopgaver mht. hjemmehjælp, hjemtagelse fra hospital, plejeboliger, ældreboliger, 
plejevederlag mm. varetage af ni sygeplejersker.
Der bliver i alt visiteret hjemmehjælp for ca. 280.000 timer pr. årsbasis. Hjemmeplejen står for de 
79 % af den personlige pleje, og 49 % af den praktiske hjælp. Godkendte private leverandører 
udfører ca. halvdelen af alle opgaver inden for praktisk hjælp.
63 borgere er visiteret til mere end 20 timer og gruppen tegner sig for ca. 39 % af al hjælp. 20 % 
af visiterede borgere er under 65 år.
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Der er godkendt 10 private firmaer til levering af hjemmehjælp i form af praktisk hjælp og 4 af 
firmaerne er tillige godkendt til levering af personlig pleje. Nye borgere for udleveret brochurer fra 
samtlige leverandører.

Kvalitetsstandarderne har flere formål: Det er det politisk vedtagne serviceniveau, information til 
borgerne om hjemmehjælpsydelser, omfang og kriterier samt instrukser for visitationen ved 
vurdering af hjemmehjælp.

Hjemmehjælpsydelserne er inden for de senere år harmoniseret, således at serviceniveauet nu er 
ens i hele kommunen efter sammenlægningen.
Standarden for rengøring er en time hver 14.dag. Dog visiteres 45 min. og 30 min. til borgere, der 
kan udføre dele af rengøringen selv.
Bad visiteres som enkeltydelse og indgår tillige i plejepakken. Det indebærer, at bad i praksis ydes 
efter behov og aftale med borgerne. Giver ikke anledning til klager.

Kommunen råder over 25 midlertidige plejeboliger, som fortrinsvis bruges til borgere der udskrives 
fra hospital. Det er borgere med store funktionsnedsættelser, som vurderes ikke at kunne udskrives 
til eget hjem.

Kommunen råder over 250 varige plejeboliger og tildeler ca. 90 boliger om året. Det nye plejecenter 
Pedershave -  som forventes taget i brug primo 2011 -  indeholder 60 plejeboliger.
Kommunen har ingen problemer med at opfylde plejeboliggarantien på 2 måneder. I 2010 har den 
gennemsnitlige ventetid for borgere, der er omfattet af garantien, været under 1 dag.
Der er pt. ca. 30 af kommunens borgere på venteliste til plejebolig, som ikke er omfattet af 
garantien (fordi de ønsker bolig på et bestemt plejecenter). Af disse har ca. 10 sagt nej tak til 
boligtilbud. De senere år har generelt vist et faldende behov for plejeboliger. Det hænger bl.a. 
sammen med at mange almindelige boliger i dag er mere ældre- og handicapvenlige.

Visitationen sagsbehandler ansøgninger om plejevederlag i forbindelse med pasning af døende. Det 
er sager der har høj prioritet -  både mht. bevilling af vederlag, tildeling af hjælp og vurdering af 
behov for hjælpemidler.

Pkt. 3. Orientering fra formand.
v/ Lise Lotte Due.
Omdeling af nyhedsbrev fra Danske Ældreråd.
Lise Lotte meddelte, at Gunner er fritaget for at deltage på møder resten af året. Det blev besluttet 
at indkalde suppleant Ole Klenke.
Bruger/pårørende råd på Tolleruphøj vil gerne have en repræsentant fra ældrerådet, Christian beder 
dem rette henvendelse til ældrerådet.

Pkt. 4. Økonomi.
v/ Lise Lotte Due.
Der er indsat kr. 25.000 fra kommunen, ellers ingen forskydninger i forhold til sidst.

Pkt. 5. Møder ældrerådsmedlemmer har deltaget i siden sidst.
Den 9. september var der møde i Nordgruppen, hvor Hanne og Lise Lotte deltog. Der blev nedsat en 
arbejdsgruppe til at varetage udarbejdelsen af en forretningsorden / samarbejdsaftale.
Jørgen Tved er Nordgruppens repræsentant i Regionsældrerådet, han viderebringer Nordgruppens 
indstillinger/synspunkter til Regionsældrerådet.
Den 16. september var der møde i Regionsældrerådet, hvor der var en orientering fra Vibeke Storm 
Rasmussen vedr. budgetforliget i Regionsrådet.

Pkt. 6. International ældredag i Slangerup.
Hanne har fremstillet og udsendt indbydelser til ældredagen i Slangerup.
Indbydelse og program blev omdelt på mødet. Desuden annonceres der i Lokal Avisen og 
Hornsherred avis.
Hanne omdelte 100 stk. folder om ældrerådet, og opfordrede alle til at dele ud af dem ved 
forskellige lejligheder. På ældredagen serveres kaffe og kage, øl og vand kan købes. Ruth har 
skaffet ordstyrer og sangkor. Det blev besluttet, at give en lille erkendtlighed til de deltagende 
aktører.
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Pkt. 7. Orientering fra fagudvalg.

Social-, Ældre- og Sundhedsudvalget
Hanne orienterede.

Opvækst- og Uddannelsesudvalget
Intet.

Kultur-. Fritid- og Idrætsudvalget
Erik orienterede.

Teknik-. Miljø. og Erhvervsudvalget
Erik orienterede.

Plan- og Udviklingsudvalget
Intet.

Pkt. 8. Budget 2011.
Sundheds- og Ældrechef Birte Grothe og Social-, Ældre- og Sundhedsudvalget deltager.
Præsentation af Sundheds- og Ældrechef Birte Grothe.

Angående TV2 indslag om snyd i hjemmeplejen i Københavns kommune, redegjorde Tina for hendes 
udmeldinger på Frederikssund kommunes hjemmeside og i pressen.

Der skal over en kort årrække spares 90 mill. kroner årligt i Frederikssund Kommune. Det 
fremlagte budgetforslag for 2011 giver en forventet besparelse på i alt 60 mill. kroner, hvoraf 
Social- Ældre og Sundhedsudvalget står for ca. 23 mill. kroner.

Der blev stille spørgsmål til følgende punkter:
Økonomiudvalget:

ØU002 Administrative besparelser 
ØU003 Digitalisering

Kultur- Fritid og Idrætsudvalget:

KFI008 Åbne biblioteker med færre bemandede timer

Social- Ældre og Sundhedsudvalget:

SÆS010 Tilskud til frivilligt socialt arbejde 
SÆS012 Hjælpemidler
SÆS014 Opstramning i forhold til visitation til praktisk hjælp
SÆS018 Samling af de brugerstyrede aktiviteter i Frederikssund by
SÆS020 Fokus og revisitation af borgere med mere end 20 timers ugentlig hjælp
SÆS021 Madservice til ældre
SÆS022 Lukning af Caféen Solgården og De Tre Ege
SÆS023 Ansættelse af diætist 20 timer
SÆS028 Nedlæggelse af en demenskonsulent stilling

Det blev stillet spørgsmål til budget og procedure i forbindelse med ældrerådsvalg i 2013.
Ældrerådet har endnu ikke taget stilling til, om de ønsker fremmødevalg eller afstemning pr brev.

Lise Lotte udarbejder og fremsender høringssvar senest den 29. september 2010.
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Pkt. 9.

Pkt.10.

Næste møde og sted.
Mandag den 18. oktober 2010, kl. 9:15 i mødelokalet F2-AF105 på Rådhuset.

Eventuelt.
Intet.

Side 4 af 4


